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KULTURA V RADIMI 
Situace kolem onemocnění Covid-19 se bohužel nevyvíjí tak, abychom mohli 
v nejbližší době očekávat větší rozvolňování v souvislosti s konáním hromadných 
akcí. Tradiční kulturní akce v Radimi proto nebudeme do konce roku realizovat.

Jak jsme již psali v minulém zpravodaji, posezení se seniory se v letošním roce 
neuskuteční. Místo toho dáme seniorům před Vánoci nějaký dárek..

Vánoční výstava plánovaná na téma Barevné vánoce rovněž nebude a její reali-
zace proběhne až v příštím roce.

Vánoční stromek v tichosti rozsvítíme v adventním čase, ale bez tradičního do-
provodného programu pro děti, Táboranky, ohňostroje, občerstvení, popovídá-
ní se sousedy, naladění na ten krásný předvánoční čas. Rovněž vánoční koledy 
v podání tanečního orchestru TOX letos v kostele neuslyšíme.

Vítání občánků bychom rádi do konce roku uskutečnili, ale nevíme, jestli nám to 
situace dovolí L Možná již někteří z nich budou mít za sebou své první krůčky, ale 
v tuto dobu bychom ohrožovali zdraví nejen jich, ale i jejich rodičů a prarodičů. 
Zdraví  je  však to nejdůležitější.

Muzikál Kat Mydlář v Divadle Broadway původně plánovaný na 28. 11. 2020, 
se bude konat v náhradním termínu (zatím není znám). Zájemci se mohou hlásit 
v radimském obchodě nebo u Zdeňky Stříbrné.
 

Je to zvláštní doba… Myslím, že rok 2020 se vryje do paměti každého z nás. Kéž 
by onemocnění Covid-19 odešlo stejně rychle, jako se objevilo… Bohužel se tak 
neděje. Buďme proto ohleduplní k ostatním, dodržujme všechna opatření brání-
cí šíření tohoto onemocnění, abychom se mohli brzy vrátit k „normálnímu živo-
tu“ a mohli se zase v klidu „nadechnout“....

Marcela Danišová

SKLÁDKA BIOODPADU ZA HŘBITOVEM
Většina z nás se snaží připravit svou zahradu na zimu. Protože je odpoledne již 

brzo tma, je nyní skládka bioodpadu za hřbitovem otevřena neomezeně. 
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Zprávy ze ZŠ a MŠ Radim
Tak tu opět máme nouzový stav a mimořádné vládní nařízení, které už podruhé 
v tomto kalendářním roce plošně zavřelo všechny základní, střední, umělecké 
a vysoké školy. Opět donutilo všechny žáky a studenty zůstat doma a prezenční 
výuku nahradit za distanční. Oproti jaru tu však máme jeden podstatný rozdíl 
a to, že distanční výuka je od nového školního roku 2020/2021 povinná. Na jaře, 
pokud se žák nepřipojil či neplnil zadané úkoly, žádné postihy z toho neměl. Od 
září je distanční výuka na úrovni prezenční, to znamená, že pro žáky je povinnost 
plnit zadané úkoly, v případě online hodin se pravidelně připojovat a pokud je 
nějaký důvod, že to nelze, musí zákonný zástupce omluvit své dítě do 3 kalen-
dářních dnů, tak jak je to povinné ze zákona. 
Distančně se vzděláváme od středy 14. 10. a každý 
ročník má každý den svou online hodinu českého 
jazyka a matematiky. S paní učitelkou Kateřinou 
Babíkovou mají ještě třeťačky, čtvrťáci a páťáci ang-
ličtinu, a čtvrťáci a páťáci vlastivědu a přírodovědu. 
S paní vychovatelkou Renatou Suchou mají menší 
děti prvouku. Největší úkol je to asi pro prvňáčky, na 
jaře už uměli číst a psát, už bylo na co navázat. Kdež-
to teď, sotva začali chodit do školy, a najeli na určitý 
režim, tak nás zavřeli. Tady ale nastává prostor, dříve 
hodně diskutovaný ale troufám si říct v dřívějších 
dobách pouze teoretický, a to spolupráce rodiny a školy. V současné chvíli rodina 
prostě spolupracovat musí a například u prvňáčků by to ani jinak nešlo. My v naší 
škole máme tu výhodu, že spolupráce s rodiči je naprosto výborná a bezproblé-
mová, a tímto jim moc děkujeme za pomoc a spolupráci během distanční výuky. 
Protože jak jsem již předeslala distanční výuka na prvním stupni je především 
o spolupráci a vzájemné komunikaci. Mateřské školy vládní omezení nepozna-

lo na jaře, a ani na podzim. Mateřské školy 
jedou v běžném režimu. Důvodem zavření 
by bylo pozitivní dítě nebo pozitivní zaměst-
nanec na Covid 19. Mateřskou školu v tom 
případě může zavřít pouze KHS - hygienic-
ká stanice. U nás v mateřské škole provoz 
zatím funguje, počet dětí je stále vysoký. 
Omezení v podobě nošení roušek se dětí 
a zaměstnanců v mateřských školách netý-

ká. Pro zájemce, kteří by chtěli nahlédnout pod pokličku MŠ  a na chvíli být hos-
tem, mohou prostřednictvím stránek www.zsradim.cz – fotogalerie. Ze školy 
a školky přejeme krásné listopadové dny  Choďte ven a užívejte mrazivých dnů 
s  příjemným návratem do tepla domova.

Radka Koláčná
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ÚLOVKY ZVĚŘE ZA 04–10/2020

V HONITBĚ „BRADLEC“:
37 srnců, 6 srn, 6 srnčat, 23 kňourů, 24 bachyní, 
25 selat, 4 lišky a 3 psík mýval
V HONITBĚ „ÚBISLAVICE“:
26 srnců, 6 srn, 15 srnčat, 14 srnčí zvěře uhynulo, 
8 kňourů, 9 bachyní, 71  selat, 18 lišek a 1 jezevec
            Dle hlášenek hospodáře MS Holštejn Josefa Krause, zpracoval pytlák M.Říha.

Pranostiky na listopad
Hřímá-li v listopadu, bude dobrý rok.
Listopadové sněžení neškodí vůbec osení.
Na svatého Teodora sedlák ještě pilně orá.
Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá.
Když na Dušičky jasné počasí panuje, příchod zimy to oznamuje.
Na svatého Martina bývá dobrá peřina a kouřívá se z komína.
                                                                                                                                     
                              Z „Velké knihy českých pranostik“ od Adély Müllerové, vybral M. Říha.                
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ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE                     
Listopad 2000                             
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak 
události zaznamenal pan Václav Nidrle před 
dvaceti lety.       

 15. 11. 2019 –  V. Faltus  na setkání se seniory    
Po celou první dekádu teploty od 0°C do 10 °C a napršelo 21 mm, žádný mráz 
a tak hroby na Dušičky byly ozdobeny převážně pěkně kvetoucími listopadky. Na 
nově budované tělocvičně pobíjeli střechu, obcí projížděly soupravy s materiá-
lem na budovanou továrnu na okraji Jičína směrem k Robousům a se šterkem na 
opravu silnice v prostoru Konecchlumí, Ostroměře a Hořic. Mladý Jan Ševčík měl 
autonehodu, Klouzovi opět staví, na poště dělají novou bezpečnostní přepážku, 
seká se ještě zelené krmení. Konaly se volby do krajského výboru.
Ve druhé dekádě na začátku celkem pěkné počasí s teplotami ráno kolem nuly 
ve dne až 13°C, občas zapršelo a ke konci se ochladilo a přišly první mrazíky. 
U Klouzů již dávali krovy na střechu, u J. Protivy v bytě dělali novou instalaci vody, 
na místě bývalé stodůlky u chalupáře pana Zlocha betonovaly základovou desku 
a na konci dekády se opět oteplilo na 7°C.
Třetí dekáda byla oblačná, teplá a deštivá (29 mm), v Jičíně se konala schůze kro-
nikářů, Klouzovi pokryli střechu taškami a ve Studeňanech ve věku 74 let zemře-
la paní Pěva Křelinová, pošta byla zavřená, (nemocná paní Barachovská). V závě-
ru měsíce ještě rostly houby, létaly včely a dozrávaly maliny. V prodejně Jednoty 
u pokladny pomáhá J. Říhová, sýkorky likvidují zbytky ořechů a na nesklizených 
jablkách hodují kosové. Je stále bez sněhu a bez mrazu. Probíhá sbírka věcí na 
humanitární pomoc.
Z Wikipedie – události ve světě a v ČR
07. listopadu – se konaly prezidentské volby v USA
08. listopadu – se narodila Jasmine Thompson, britská zpěvačka
12. listopadu –  se konaly krajské a senátní volby
15. listopadu – zemřel fotbalový reprezentant Václav Horák (*27. 09. 1912)
21. listopadu – zemřel  čtyřnásobný olympijský vítěz Emil Zátopek (*19. 09. 1922)
27.  listopadu – zemřel anglický spisovatel Malcolm Bradbury (07. 09. 1932)                                                                                                  

Pro OZ zpracoval Miroslav Říha 

Oslavenci v Prosinci
MARIE VÍCHOVÁ   82
JIŘÍ VOJTÍŠEK  86
LIBUŠE ŠUPÍKOVÁ 65
JOSEF ŘÍHA  84
MILADA VOJTÍŠKOVÁ 82
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FOTA Z TUŽÍNA  – výstavba nových domů a zahájení budování 
vodovodu na Krchov (13. 10.) u vývěsky

28. 10. – výkop u sochy Panny Marie a foto z 03. 11.
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EXPEDICE NOVÝ ZÉLAND
PROTINOŽCE PO VŠETEČNÝCH OTÁZKÁCH 
MIRKA ŘÍHY PŘIBLIŽUJÍ
VAŠEK NIDRLE (TEXTEM) A ALENA NIDRLOVÁ 
(OBRÁZKY) – DÍL XI.

Píšeme 29. 10.  2019 a asi v 10.00 hodin celí natěšení vyrážíme na celodenní túru, 
chceme vystoupat do výšky 1450 metrů ke dvěma jezerům (Tama Upper a Lower 
Tama). Je polojasno, žádné velké teplo a fouká (jak jinak ?) už dole. Jdeme, fotí-
me a asi po třech hodinách svižné chůze po slušně upravených stezkách a taky 
po několika přeháňkách skutečně vyšplháme až nahoru, kde je doslova vichřice, 
padá sněhová krupice a dokonce se dá říci, že procházíme mraky. Byli jsme ale 
trpěliví a k radosti zejména fotografů na malou chvilku vylezlo sluníčko a odmě-
nilo nás skvělými výhledy. Horší byla cesta dolů,trvala ke třem hodinám
a skoro pořád pršelo. Dole dokonce regulérně 
sněžilo,naše Toyota byla zafoukaná a muse-
li jsme čistit přední sklo. Ušli jsme asi 18 km, 
byl to vážně zážitek a adrenalin. A adrenalin to 
mohl být ještě větší, už při cestě nahoru jsem 
z kapsy vytrousil klíček od auta. Naštěstí šel za 
mnou ještě Honza, který to postřehl a zachrá-
nil nás. Navečer jsme po krátké poradě úplně 
jednomyslně odhlasovali, že si zasloužíme kemp a v něm chatku, potřebujeme 
se dosušit a pořádně vyspat! Ještě jedna zajímavost: V informačním středisku byl 
ve službě asi čtyřicetiletý Maor. Když mu přivedli návštěvu, přivítali se (tak, jak 
jsem kdysi někde četl či viděl ve filmu) třením nosu o nos. Nevím, jestli to tak 
praktikují i nyní v době koronaviru. Středa 30. 10. Vstáváme do růžova vyspalí 
a usušení v chatce, kde jsme celou noc topili. Balení bylo hladké ale museli jsme 
škrábat led z předního skla auta, v noci padal sníh a lehce mrzlo, jsme totiž stále

ve výšce přes tisíc metrů. Ráno podnikáme asi 
devadesátiminutový výšlap, abychom si ve sko-
ro jasném počasí z dálky prohlédli tři horské ve-
likány: Ngauruhoe, Tongariro a Ruapehu (ten je 
s 2797 metry nejvyšší na severním ostrově Nové-
ho Zélandu). Sluníčko jiskří na námraze,před námi 
v dálce ti tři zasněžení „krasavci“ a pět stupňů nad

nulou, nádhera je slabé slovo! Navštěvujeme ještě místní „íčko“ (tedy informace) 
pro pár rad na cestu a po velmi krátké zastávce u hezkého vodopádu (asi 20 me-
trů vysoký) na bystré horské říčce. A pak už směrem do nížiny a na jih. Potřebuje-
-me se dostat do blízkosti Wellingtonu. A Mirku, v prosincovém pokračování zaži-
jeme pravý novozélandský Halloween (tedy naše dušičky) a budeme se chystat na jižní ostrov.

Říha a Nidrle
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ZPRÁVY ZE SOKOLA
V letošním roce se vzhledem k epi-
demiologické situaci nekonaly dře-
věnické turnaje. Uspořádali jsme ale 
tradiční posvícenský turnaj za účasti 
5 družstev. Vítězem se stalo družstvo Los 
Berkos. Večer se opět konala velmi úspěš-
ná zábava se skupinou Prorock. V září 
jsme absolvovali několik tréninků a cvi-
čení venku. Odehrála se i podzimní kola 
volejbalu mužů a žen. Dvakrát jsme byli 
s nejmenšími dětmi v tělocvičně ve škole. 
Bohužel nyní máme veškerá cvičení zaká-
zána. Doufejme, že se situace brzy zlepší 
a nejen děti, ale i my budeme moci začít 
cvičit a soutěžit. I když nemůžeme cvičit, 
tak stejně nezahálíme. Nyní připravujeme 

tovní agentura. A blíží se také 
konec roku a kromě vánoc nás 
čeká ještě jedna důležitá udá-
lost. Kolaudace tělocvičny. Kvůli 
splnění podmínek dotace musí 
být zkolaudováno do konce roku 
2020. Kolaudace, plánovaná 
na 17. 12., se tedy kvapem blíží 
a úměrně tomu pokračují i sta-
vební práce.  Aktuálně přestavba 
tělocvičny dospěla do závěrečné 

žádost o dotaci na Můj klub 2021. Poskytovatelem je nově Národní spor-

fáze výstavby. V tělocvičně je dokončená betonáž podlahy, jsou osázena všechna 
okna a dveře, je dokončeno zateplení a omítky.  V současné době se pracuje na 
fasádě a na hrubých rozvodech topné soustavy. V následujících zhruba šesti týd-
nech nás ještě čeká montáž tepelného čerpadla, montáž akustického podhledu, 
vzduchotechniky, osvětlení, výmalby a finální podlahy. Je toho ještě poměrně 
dost, co se ke kolaudaci musí stihnout, ale zatím generální dodavatel stavby po-
stupuje dle harmonogramu prací, takže budeme věřit, že se vše podaří dokončit 
včas. Přejeme všem pevné zdraví a nervy a brzy možná již v nové tělocvičně se 
na Vás všechny moc těšíme.
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Jsme v roce 1624 a kartuziáni dostavěli klášter u Valdické obory. Na konci roku 
nechal Albrecht z Valdštejna vystavit zakládací listinu, ta však kartuziány neuspo-
kojovala. Zdálo se jim, že finanční nadace, z níž by plynuly úroky, není pro ně do-
stačující, a proto požadovali, aby jim fundátor k hotnému zajištění nové kartuzie 
daroval nějaké statky. To však Valdštejn odmítal, a tak až do podzimu 1625 mezi 
nimi probíhalo vzájemné taktické manévrování. Rektor Filip Buschek a Adam Fis-
cher se během tohoto roku odebrali do Mauerbachu, aby se poradili o dalším po-
stupu s vizitátorem řádu P. Faseliem. Shodli se na tom, že bez větších prostředků 
nejsou schopni klášterní život v plném rozsahu rozvinout. V té době shodou okol-
ností navštívil klášter v Mauerbachu císař Ferdinand II. a podivil se, že tak skvělý 
muž jako Valdštejn by pouze z „malicherných“ majetkových důvodů nechal tak 
vznešené dílo padnout. Současně z rozhodnutí kapituly se v celém řádu měly za 
zakladatele kláštera ve Valdicích konat modlitby a přinášet oběti. Když se obojí 
doneslo Valdštejnovi, rozhodli se kartuziánům vyhovět a v listopadu 1625 vydal 
pokyn svému zemskému hejtmanovi Gerhardu Taxisovi, který byl kartuziánským 
mnichům velmi nakloněn, aby jim podle svého uvážení nabídl vhodné statky 
s náležitým příslušenstvím. Přitom v létě 1625 Radim zažila zvláštní událost, když 
Albrecht z Valdštejna nechal převézt ze Štíly na Moravě ostatky své manželky 
Lukrecie Nekešové z Landeku a dal je do vybudování kláštera ve Valdicích pro-
zatímně pohřbít v chóru radimského kostela. Toho roku 1625 rozšířil také řady 
kartuziánů v radimské rezidenci P. Martin Vodička, původem z Mohelnice, který 
předtím patnáct let pobýval v olomoucké kartuzii. Po svém vstřícném rozhodnu-
tí Valdštejn očekával, že se stavbou se začne nejpozději v létě 1626, ale kartuziáni 
povzbuzeni úspěchem se od zakladatele snažili získat další ústupky. Na jejich 
demostrativní odchod do Mauerbachu na jaře 1626 však Valdštejn reagoval zru-
šením všech dosavadních ujednání. Zaskočení kartuziáni se proto ještě v létě 
do Radimi vrátili a své nároky začali nyní předkládat v podobě proseb. Valdštejn 
poté znovu projevil svou vstřícnost a nařídil, aby původní fundace a přislíbené 
nemovitosti byly kartuziánům navráceny ale požadoval, aby stavba byla v příš-
tím roce najisto zahájena. Na konci roku 1626 přibyli do radimské kartuzie další 
bratři, nejdříve P. Lucius a brzy nato P. Jan Stargradský, pocházející z Pomořan.                              

Pro potřeby Zpravodaje zpracoval Václav Nidrle
Zdroje: Dr. Jan Stříbrný „Radim v proměnách času“
              Obecní kronika 
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